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مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب:
 تولیدات داخل موجب 

تولید پایدار صنعت نفت می شود
مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب گفت: تولیدات داخلی، کشور را 
از بسیاری از مشکلات خارج می کند و می تواند تولید پایدار صنعت نفت را به 

کل کشور ارزانی بدارد.
علیرضا دانشی با اشاره به تقارن این برنامه با چهل و سومین بهار آزادی انقلاب اسلامی و ماه 
رجب اظهار کرد: با وجودی که تهدیداتی در رابطه با صنعت رخ داد اما این مردم سختکوش 
و با اراده کشور، مفتخر شدند این تحریم ها را دور و تولیدات داخلی را رقم بزنند. وی بیان کرد: 
تولیدات داخلی کشور را از بسیاری از مشکلات خارج می کند و می تواند تولید پایدار صنعت نفت 

را به کل کشور ارزانی بدارد.

مدیرعامل شرکت ملی حفاری:
۷۱۰۰ قلم کالا با هم افزایی ملی حفاری و مراکز 

پژوهشی ساخته شد
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران گفت: ساخت هفت هزار و یکصد قلم 
قطعات پر مصرف کاربردی صنعت حفاری در دو دهه اخیر، حاصل هم افزایی و 
همکاری مؤثر و مستمر میان این شرکت، مراکز علمی پژوهشی و سازندگان 

و صنعتگران داخلی است.
به گزارش شانا، حمیدرضا گلپایگانی در حاشیه بازدید از نمایشگاه تخصصی صنعت نفت اهواز 
۱۴۰۰ با تبریک ایام الله دهه فجر و چهل و سومین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی، 
گفت: شمار این قطعات با احتساب افزایش و تکثیر منابع ساخت داخل به حدود ۲۳ هزار قلم 
می رسد که ضمن خودکفایی در این زمینه در شرایط محدودیت ها و تحریم های ظالمانه در 
عمل مانع ایجاد کوچکترین وقفه در عملیات حفاری و خدمات یکپارچه فنی به چاه های نفت 
و گاز شد.وی اظهار کرد: دستیابی به دانش فنی و ساخت کالا و تجهیزات به دست صنعتگران 
داخلی از آرزوهای به ظاهر دست  نیافتنی سال های گذشته صنعت نفت کشور بود که خوشبختانه 
در چهار دهه گذشته با تلاش متخصصان و کارشناسان و تعامل و همکاری سازندگان، تولید 
کنندگان و مراکز دانش بنیان، گام های ارزشمندی در این راه برداشته شده است که جای قدردانی 
دارد.مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران با بیان اینکه دستیابی به دانش ساخت و بومی سازی 
قطعات و تجهیزات صنعت نفت و حفاری حسب نیاز و تا خودکفایی کامل استمرار دارد، اظهار 
کرد: تلاش بر این است که قطعات و تجهیزات ساخت داخل براساس شرایط و استانداردهای 

مورد قبول و کامل و جامع تر از مشابه خارجی تولید شود و قابل رقابت و صادرات باشد.
گلپایگانی نیز به ســفارش خرید ۲۳۱ قلم اقلام  مورد نیاز ساخت داخل به ارزش افزون بر 
۵۷۱ میلیارد ریال از ابتدای امسال تا پایان دی ماه اشاره کرد و گفت:  تاکنون ۱۷۰ قلم  کالای 

خریداری شده به ارزش حدود ۴۳۴ میلیارد ریال تحویل انبار شده و بقیه در حال اجراست.
وی با اشاره به برگزاری نمایشگاه تخصصی صنعت نفت در استان خوزستان در سال ۱۴۰۰ که 
به عنوان سال تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها نامگذاری شده است، افزود: این رویداد اقتصادی 
فرصتی است تا دست اندرکاران این صنعت ضمن عرضه آخرین دستاوردهای علمی و فنی خود 

با توانمندی ها، ظرفیت ها و نیازهای صنعت نفت بیشتر آشنا شوند.
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران با این توضیح که انتظار می رود این نمایشگاه در چارچوب 
اهداف پیش بینی شده بتواند مسیر دستیابی به تولیدات داخلی را کوتاهتر کند و شاهد ابتکارات 

و ابداع های نوینی در داخل کشور باشیم، از برگزار کنندگان این رویداد اقتصادی تشکر کرد.

رئیس خدمات مهندسی حفاظت از خوردگی شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت: 
 ۹۰ درصد خطوط لوله انتقال نفت کشو

 در قالب ۴ پروژه پیگرانی شد
رئیس خدمات مهندسی حفاظت از خوردگی شرکت خطوط لوله و مخابرات 
نفت ایران از پیگرانی حدود ۹۰ درصد از خطوط لوله نفت کشــور در قالب 

چهار پروژه خبر داد.
به گزارش شانا، امیر ریاحی همزمان با ایام چهل و سومین سالروز پیروزی انقلاب اسلامی با 
اعلام این خبر گفت: درباره وضع لوله به لحاظ خوردگی از پیگرانی هوشمند استفاده می شود 
که تاکنون در قالب چهار پروژه این کار انجام شده است و حدود ۹۰ درصد از خطوط ما پیگرانی 

شده  و باقیمانده نیز خطوطی است که به تازگی احداث شده  است.
وی با اشــاره به وظیفه اصلی این واحد در نگهداری خطوط لوله انتقال نفت و فرآورده های 
نفتی و تجهیزات رو و زیرزمین و مخازن از عوامل خورنده در خاک و عواملی که در محیط 
اتمسفری وجود دارد، افزود: حدود ۴۰ تا ۵۰ درصد خطوط ما دوبار پیگرانی شده اند تا نقاط ضعف 
این خطوط شناسایی شوند و پروژه جدیدی نیز در قالب مرحله پنجم تعریف شده است که 
شامل حدود یک هزار و ۶۹۵ کیلومتر از خطوطی است که تاکنون پیگرانی نشدند؛ افزون بر آن 
خطوطی هم وجود دارند که به مقدار زیادی دچار خوردگی و پیش تر پیگرانی هوشمند شدند و 

بعد از ۱۰ سال دوباره باید پیگرانی هوشمند شوند.
رئیس خدمات مهندسی حفاظت از خوردگی شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران با بیان 
این که در شرایط مطلوب پایداری به لحاظ وضع نشتی خطوط و خوردگی به سر می بریم، بیان 
کرد: با انجام مراحل پیگرانی هوشمند، خوشبختانه به تعداد انگشت شمار دچار نشتی می شویم و 
به ندرت نقاط خوردگی بر روی خط به وجود می آید زیرا بیشتر ترمیم شده اند و اجازه نمی دهیم 
این نقاط خوردگی به نشتی منجر شود که این در حقیقت حاصل تلاش های همکاران ما در 
مناطق است.ریاحی خطوط کنونی را طی ۱۰ سال آینده قابل استفاده دانست و گفت: خطوطی 
وجود داشتند که اگر پیگرانی هوشمند نمی شدند، مجبور به تعویض خط  بودیم که با انجام 
پیگرانی هوشمند، تعویض پوشش به موقع انجام و نقاط دچار مشکل ترمیم و خط پایدار شده 
است و می توانیم به جرأت بگوییم اگر پیگرانی را در فواصل منظم داشته باشیم، می توانیم نقاط 
ضعف خطوط را بیشتر شناسایی کنیم و پایداری خطوط را افزایش دهیم.وی بیش از ۸۰ درصد 
تجهیزات و مواد مورد استفاده این واحد را تولیدات داخلی دانست و با اشاره به پروژه های در حال 
اقدام، مقدار پیشرفت فیزیکی و زمان نهایی شدن آن ها، گفت: دو پروژه فعال تعویض پوشش 
داریم، خط ۲۶ اینچ در منطقه خلیج فارس و به مسافت چهار کیلومتر که در حال انجام است 
و دیگری در منطقه اصفهان و یک هزار و ۲۰۰ متر که بین مارون ۳ و چهار در حال اجرایی 
شــدن است و هر دو پروژه پیش از سال نو پایان می یابد.رئیس خدمات مهندسی حفاظت از 
خوردگی شرکت خطوط لوله و مخابرات ادامه داد: پروژه هایی دیگری داریم که خط ۲۲ اینچ در 
منطقه تهران و خط ۱۶ اینچ نائین-کاشان-ری در منطقه جنوب شرق است که در سال آینده 
پایان می یابند و در منطقه شمال شرق ۱۵ کیلومتر پوشش خط ۲۰ اینچ و در منطقه فارس 
۲۰ کیلومتر پوشش خط در حال تشریفات مناقصه و اصلاح برآورد هستند و در مجموع پنج 
پروژه در حال اجرا داریم که در ابتدای سال آینده آغاز و تا اواخر سال به پایان می رسند.ریاحی 
اضافه کرد: سندبلاست و رنگ آمیزی مخازن را هم داریم که در منطقه تهران دو پروژه مغانک 
و دیگری در تأسیسات ری در حال انجام است. در منطقه شمال شرق یک مخزن در دست اجرا 
است که لایروبی آن انجام شده و به مرحله سندبلاست و رنگ آمیزی می رود. مخزن اشتهارد 
در منطقه شمال غرب که در وضع اورهال بوده و مقدمات رنگ آمیزی آن در حال انجام است 

که سال آینده به اتمام می رسد.

 پایدارسازی امنیت انتقال انرژی و صادرات گاز 
در غرب کشور

مجری طرح توسعه دیسپچینگ شرکت مهندســی و توسعه گاز ایران با 
اشــاره به پروژه احداث مخابرات فیبر نوری و اسکادای خط لوله انتقال گاز 
»اهواز- دهگلان« به  طول ۲۸۰ کیلومتر، گفت: یکی از دستاوردهای این پروژه 
پایدارسازی امنیت انتقال انرژی از جنوب به مناطق سردسیر غرب کشور و 

صادرات گاز است.
علی دفتریان افزود: پروژه خط ششم سراسری گاز از مگاپروژه هایی است که از سوی شرکت 
مهندسی و توسعه گاز ایران به منظور گازرسانی به کریدور غرب کشور و کمک به صادرات گاز اجرا 
شد و بخش مهمی از مخابرات و اسکادای این خط عظیم گازی در گستره اهواز-  دهگلان با 
هدف برقراری ارتباطات پرسرعت و ایمن میان سازمان های اصلی تولید، انتقال، توزیع و صادرات 
شبکه سراسری و ارسال اطلاعات مدیریت شبکه به دیسپچینگ شرکت ملی گاز راه اندازی شده 
اســت.وی یکی از اهداف اصلی اجرای این پروژه را پایدارسازی و غنی سازی ارتباطات شرکت 
ملی گاز ایران دانست و با بیان اینکه با اجرای این پروژه به سوی تکمیل طرح جامع مخابراتی 
این شرکت حرکت می کنیم، افزود: این پروژه از چهار بخش تشکیل شده است که گستره های 
یکم تا چهارم آن، شــامل »اهواز – دزفول«، »دزفول – کوهدشت«، »کوهدشت – بیستون« 
و »بیستون – دهگلان« است که در نهایت به بیجار و خط انتقال گاز سوم سراسری و از آنجا 
به مراکز اصلی دیسپچینگ همدان، تهران و اصفهان متصل می شود تا رینگ مخابراتی شرکت 
ملی گاز ایران در منطقه غرب کشور بیشتر تکمیل شود.مجری طرح توسعه دیسپچینگ شرکت 
مهندسی و توسعه گاز ایران، یکی از دستاوردهای این پروژه را پایدارسازی امنیت انتقال انرژی 
از جنوب به مناطق سردسیر غرب کشور و صادرات گاز اعلام و تصریح کرد: پایدارسازی امنیت 
انرژی رابطه تنگاتنگی با سیستم های اسکادا و آگاهی از اطلاعات دارد که با اجرای این پروژه، 
انتقال اطلاعات از خط ششم سراسری به مرکز دیسپچینگ شرکت ملی گاز میسر می شود تا این 
مرکز بتواند فرآیند انتقال انرژی در این خط عظیم را به طور مستمر و پایدار مدیریت پایش کند.
وی با بیان اینکه اجرای این پروژه در توسعه اشتغال زایی در غرب کشور  تاثیرگذار است، گفت: در 
مدت سه سال اجرای این پروژه نیروهای شاغل در پروژه در قالب های مختلف پیمانکاران اصلی و 

فرعی، سازندگان، تامین کنندگان و دیگر عوامل اجرایی، لجستیکی و پشتیبانی به کار گرفته شدند.

وزیر نفت با تببین مهمترین برنامه های وزارت نفت 
همزمان با ایــام الله دهه فجر و با تأکید بر اینکه 
کارزار فشار حداکثری آمریکا علیه ایران شکست 
خورد، گفت: کارکنان صنعت نفت سربازان جهاد 

اقتصادی و در خط مقدم جنگ اقتصادی هستند.
به گزارش شــانا، جواد اوجی با اشــاره به اینکه در اواخر دی 
و اوایــل بهمن ماه اوج مصرف گاز خانگی به ۷۰۰ میلیون متر 
مکعب در روز رسید، تصریح کرد: این در حالی است که خروجی 
روزانه پالایشگاه ها ۸۴۵ میلیون متر مکعب بود و سبب شد در 

بخش عرضه افت فشار ایجاد نشود.
وی گفت: بر اساس قانون برنامه ششم توسعه تولید روزانه گاز 
شیرین و خروجی پالایشگاه ها باید به یک میلیارد و ۲۵۰ میلیون 
مترمکعب می رســید، اما به دلیل ســرمایه گذاری نکردن در 
سال های گذشــته در بخش گاز خروجی روزانه پالایشگاه ها 

حدود ۸۴۰ میلیون متر مکعب است.
وزیر نفت با بیان اینکه سالانه روند افزایش ۱۰ تا ۱۲ درصدی 
مصرف گاز در بخش خانگی، صنعتی و نیروگاهی را داریم، ادامه 
داد: پیش بینی می کردیم در اوج مصرف امســال حدود روزانه 

۲۰۰ تا ۲۵۰ میلیون متر مکعب کمبود گاز داشته باشیم.
اوجی با بیان اینکه در ابتدای کار دولت سیزدهم وضع سطح 
ذخیره سازی های سوخت نیروگاه ها در مقایسه با پارسال ۲۰ تا ۲۵ 
درصد کمتر بود، تصریح کرد: بنابراین فرماندهی تأمین سوخت 
زمســتانی را به عهده گرفتم و با افزایــش ۳۰ درصدی کرایه 
تانکرهای سوخت رسان تلاش فراوانی را برای پرکردن مخازن 
سوخت نیروگاه ها انجام دادیم.وی گفت: اولویت ما در بخش 
گاز تأمین مصرف خانگی اســت و به این دلیل برای مصرف 

نیروگاه ها به سمت تأمین سوخت مایع رفتیم.
افزایش قیمت گاز برای مشترکان پرمصرف

وزیر نفت تصریح کرد: از ســال ۹۴ تا اوایل آذر امسال برای 
مشترکان پرمصرف گاز افزایش قیمت نداشتیم، اما با مصوبه 
دولت مصرف گاز برای مشترکان سه پله نخست که ۷۵ درصد 
مشــترکان و ۵۰ درصد مصرف گاز را شامل می شوند افزایش 
قیمت نداشتیم، اما برای ۲۵ درصد مشترکان در بخش خانگی 
کــه ۵۰ درصد مصرف گاز در این بخش را دارند قیمت گاز را 

افزایش دادیم.
اوجی افزود: در محاســبه مصرف گاز ۱۲ پله داریم که از پله 
چهــارم به بعد به ازای هر پله ۴۰ درصــد قیمت گاز را برای 
مشــترکان پرمصرف افزایــش دادیم و از ایــن محل روزانه 
۲۵ میلیون مترمکعب مصرف گاز کاهش یافت که همانند تولید 
یک فاز پارس جنوبی است و توانستیم حجمی از سرمایه گذاری 
برای جبران مصرف گاز را کاهش دهیم البته در آمد شرکت گاز 

نیز روند خوبی داشته است.
پایداری گاز در استان های شمالی با سوآپ

وی به ســوآپ گاز به ترکمنستان اشاره کرد و با بیان اینکه 
با ســوآپ گاز از ترکمنســتان به جمهوری آذربایجان نیز در 
استان های شمالی به ویژه استان گلستان گازی رسانی پایدار 
شد، تصریح کرد: از دی ماه سال ۹۵ سوآپ گاز از ترکمنستان 
متوقف شد، اما با دیپلماســی قوی دولت سیزدهم و نگاه به 
همسایه ها موضوع سوآپ گاز در سفر رئیس جمهوری به عشق 
آباد اجرایی شد و سالانه ۱.۵ تا ۲ میلیارد مترمکعب از ترکمنستان 
به جمهوری آذربایجان تبادل گازی انجام می دهیم، این قرارداد 

از ۱۰ دی ماه امسال اجرا شد.
وزیر نفت با بیان اینکه قیمت سوخت مایع به صنایع عمده 
را به قیمت گاز با آن ها محاســبه کردیم و زمستان امسال در 
هیچ بخشی کمبود سوخت اتفاق نیفتاد و هر جا کمبودی بود 
با سوخت مایع جبران کردیم، افزود: پارسال در دی و بهمن ماه 
خاموشی های بســیاری به دلیل قطع سوخت نیروگاه ها اتفاق 
افتاد، اما امسال برای صنایع عمده و نیروگاه ها سوخت مایع را 
در زمان مناســب و افزایش ۲۰ درصدی در مقایسه با پارسال 

افزایش داریم.
اوجی با اشاره به اینکه هر جا کاهش سوخت گاز داشتیم پیش 
از قطع آن با سوخت مایع جبران کردیم، گفت:  بخش سیمان 
با ســوخت مایع به کار خود ادامه داد و سوخت مایع را با قیمت 
گاز برای آن ها تأمین کردیم و گاز بیشــتر صنایع فولاد را که 
بخش احیاء بود قطع نکردیم، اما بخش های دیگر این صنعت 

را سوخت مایع دادیم.
وی ادامه داد: درباره سوخت پتروشیمی ها نیز سوخت مایع برای 
آن ها تأمین کردیم، اما پتروشیمی هایی که متانول تولید می کنند 
خوراک آنها تا حدودی کاهش یافت و دچار آســیب شدند که 
اگر تعمیرات اساسی را در این مدت انجام دهند آنها را بستانکار 
شرکت گاز خواهیم کرد و زیان آن ها محاسبه و خسارت شان 

پرداخت می شود.
ضرورت سرمایه گذاری در صنعت نفت

وزیــر نفت با بیــان اینکه باید در حــوزه صنعت نفت و گاز 
سرمایه گذاری کنیم و از ابتدای دولت سیزدهیم اولویت نخست 
ما توســعه میدان های نفت و گاز اســت، تصریح کرد: بدلیل 
سرمایه گذاری نکردن در میدان ها، افت فشار اتفاق افتاده است و 

پالایشگاه های گازی زیر ظرفیت کار می کنند.

اوجی بر ضرورت سرمایه گذاری در صنعت نفت تأکید کرد و با 
بیان اینکه نیاز داریم که در میدان ها سرمایه گذاری شود و برای 
افزایش فشار، حفظ تولید و کشف میدان های جدید برنامه ریزی 
کرده ایم، افزود: برای جلوگیری از کاهش روزانه ۵۰ تا ۷۰ میلیون 
مترمکعب تولید گاز در سال های آینده پیش بینی کرده ایم در 
مدت هشــت سال باید ۸۰ میلیارد دلار در بخش بهینه سازی 
بالادست و صنایع پایین دست نفت و گاز سرمایه گذاری شود، 

نیاز داریم چاه ها و تأسیسات جدید حفاری و ایجاد شود.
وی با اشــاره به اینکه برای ســرمایه گذاری در میدان های 
مشترک، مستقل و میدان های نفتی با هدف حفظ و افزایش 
تولید تلاش می کنیم، گفت: در این جهت با ایجاد کنسرسیوم 
هلدینگ ها، بانک های بزرگ و استفاده از منابع بانکی، اوراق 
مشارکت، اختصاص سهم ۱۴.۵  درصد از محل فروش نفت و 
گاز، نگاه به سرمایه گذاری خارجی، توسعه و کشف میدان های 

جدید نفت و گاز را پیگیری می کنیم.
وزیر نفت با بیان اینکه بیشتر سرمایه گذاری ها در بخش نفت 
و گاز به ویژه در بخش پتروشیمی و پالایشگاهی سرمایه گذاری 
خارجی و فایناس بوده است، اظهار کرد: آماده ایم یک میدان را 
از ابتدا تا انتها برای توسعه تحویل هلدینگ بدهیم و گازی که 

حاصل می شود برای مصارف خودشان باشد.
 سرمایه گذاری ۲۰ میلیار دلاری چینی ها 

در صنعت نفت ایران
اوجی با اشــاره به اینکه برای جذب و تشویق سرمایه گذاران 
قراردادها را تغییر داده و در آن ها تنوع ایجاد کرده ایم، افزود: در 
هشــت ســال آینده ۱۵ تا ۲۰ میلیارد دلار از منابع نفت و گاز 
برای توسعه میدان ها اختصاص می دهیم و در حدود همین رقم 
را نیز سرمایه گذاران چینی در قالب توافق ۲۵ ساله، بانک ها و 
هلدینگ ها سرمایه گذاری می کنند که از منافع میدان ها سهم 
خواهند داشــت، تلاش می کنیم با روس ها نیز مانند چینی ها 
در این زمینه قراردادی داشته باشیم.وی تأکید کرد: مهمترین 
اولویت ما در بخش صنعت نفت و گاز سرمایه گذاری است که 
اگر انجام نشود ممکن است در سال های آینده وارد کننده این 

محصولات باشیم.
افزایش تعرفه مشترکان پرمصرف

وزیر نفت با مهم قلمدادکردن بهینه سازی مصرف انرژی با 
یادآوری اینکه برای این کار تعرفه مشترکان پرمصرف را افزایش 
داده ایم، افزود: مجتمع های خانگی نیــز که موتورخانه دارند 
می تواند با عقد قرارداد با شرکت ملی گاز سیستم موتورخانه خود 
را به صورت رایگان بهینه سازی کنند و تاکنون بیش از ۲۰۰ هزار 
موتورخانه ثبت نامــه کرده اند.اوجی تصریح کرد:  همچنین 
برنامه ریــزی کرده ایم در پایان ۱۴۰۴ یک میلیون و ۴۰۲ هزار 
دستگاه خودرو عمومی شامل وانت بار و تاکسی گازسوز شود و 
در این زمینه با هفت تا هشت پیمانکار قوی از جمله خودرو ساز 
قرارداد امضا شده است و ۳۱۰ کارگاه برای گازسوز کردن این 

خودروها فعال شده اند.
وی با بیان اینکه مالکان وانت بارها و تاکســی ها می توانند 
برای گازسوز کردن خودروهایشان در پایگاه اینترنتی شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران نام نویسی کنند 
تا خودروی آنها رایگان گازسوز شود، اظهار کرد:  هزینه گازسوز 
کردن این خودروها ۱۰ تا ۱۱ میلیون تومان برآورد می شود که 

برای صاحبان این خودروها رایگان است.
وزیر نفت با اشاره به اینکه  برای بهینه کردن موتورخانه ها نیز 
هر تعداد از خانوارها نام نویسی کنند به صورت رایگان کار را انجام 
می دهیم، ادامه داد: برای مشترکان پرمصرف در گام نخست 
افزایش ۴۰ درصدی هر پله در مقایسه با پله بعدی انجام شد، 
اما در گام های بعد به سمت محاسبه قیمت های واقعی گاز برای 
آن ها خواهیم رفت البته تاب آوری جامعه را نیز در نظر می گیریم.
اوجی با یادآوری اینکه قیمت هر متر مکعب گاز در اروپا به یک 

دلار و ۳۳ سنت با توجه به کاهش ذخیره سازی های سوخت در 
این قاره رســیده است، گفت: پرمصرف های گاز در کشور که 
پارسال برای هر متر مکعب ۴۰۰ تومان پرداخت می کردند باید 

۲ هزار تومان پرداخت کنند.
اجرای ۱۱۰ درصدی تعهدهای وزارت نفت

وزیر نفت با بیان اینکه وزارت نفت تاکنون بیش از ۱۱۰ درصد 
از تعهد خود در تبصره ۱۴ قانون بودجه را اجرایی کرده اســت، 
افزود: تعهد مــا در ۱۰ ماه حدود ۲۶۰ هزار میلیارد تومان بوده 
است اما حدود ۲۸۲ هزار میلیارد تومان را براساس این تبصره 
واریز کرده ایم که حاصل فروش گاز، نفت گاز، بنزین، گوگرد، 
ال پی جی و میعانات گازی در بخش داخلی و صادرات فرآورده 
ها بوده است. وی تأکید کرد:  به سقف تعهدمان در بودجه سال 
۱۴۰۰ در حوزه نفت و میعانات گازی و خالص گاز صادراتی نیز 

عمل کرده ایم.
وزیر نفت اشــاره بــه برنامه های وزارت نفــت برای مهار و 
بهره برداری از گازهای همراه نفت گفت: در این زمینه و در این 
هفته یا هفته آینده قراردادهای خوبی را با برخی شرکت های 
توانمند داخلی خواهیم بســت که حاضر هستند در این زمینه 
سرمایه گذاری کنند و »متان« یا گاز طبیعی را به شبکه برگردانند 
و بقیه گازها و میعانات را برای خوراک پتروشیمی ها استفاده کنند.
اوجی درباره جمع آوری گازهای ارسالی به مشعل  که بیشتر آنها 
از میدان های غرب کارون و گازهای مناطق نفت خیز جنوب 
است، تصریح کرد: هفت یا هشت پیمانکار هستند که در این 
زمینه و در سرمایه گذاری توانمند هستند و با آنها قرارداد امضا 

می شود و سود خوبی هم برای سرمایه گذاران دارد.
افزایش خیره کننده فروش نفت و دریافت پول آن

وی درباره افزایش درآمدهای نفتی در دولت سیزدهم نیز گفت: 
با راهکارهای مختلف و استفاده از همه ظرفیت ها فروش نفت 
خام، میعانات گازی، گاز صادراتی و محصولات پتروشیمی روند 

رو به رشدی را داشت.
وزیر نفت افزود: از هر ظرفیتی در این حوزه استفاده کردیم و با 
دیپلماسی انرژی با همه کشورهای مدنظر و شرکت های بزرگ 
فعال ارتباط گرفتیم و در نتیجه، فروش نفت ما از نظر حجمی و 

وزنی نسبت به گذشته افزایشی خیره کننده داشته است.
اوجی با بیان اینکــه مطالبات را به صــورت ارزی دریافت 
می کنیم، تصریح کرد: افزایش قیمت نفت و میعانات گازی هم 
در این مدت، خیلی کمک کرد و به همین علت، منابع درآمدی 
و وصول مطالبات ما از نظر حجمی و صادرات و وصول درآمدها 
نسبت به پارسال افزایش قابل توجه و چشمگیری داشته است.

وی در پاســخ به این پرسش که آیا منظور از این وصول در 
آمد، دریافت کالاست یا خدمات فنی و مهندسی و یا دریافت ارز 
است؟ گفت: بخش عمده درآمد حاصل از فروش نفت، وصول 
مطالبات است که آن را نقدی و به صورت ارز دریافت می کنیم و 
بخش جزیی از آن هم به تهاتر با کالا، اختصاص داده شده است.
وزیر نفت افزود: در حال آغاز تهاتر بخشی از درآمد حاصل از 
فروش نفت با مشارکت در پروژه ها هستیم و در شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی، نشست های مختلفی را داریم و راهکارهای 
گوناگونی را برای تهاتر با کالا و فروش نفت و تهاتر با مشارکت 

در پروژه ها مطرح است.
اوجی تأکید کرد: در این چند ماه، بیشــتر فروش ما و وصول 
مطالباتمان به صورت ارزی و نقدی بوده که به وضع ارزی کشور 

کمک کرده است.
تزریق ۱۰ میلیارددلار به سامانه نیما

وی با بیان اینکه در بخش فروش محصولات پتروشیمی تا 
پایان دی ماه  بیش از ۱۰ میلیارد دلار به سامانه »نیما« تزریق 
شد، گفت: حوزه فروش نفت و میعانات برای تأمین کالاهای 
اساسی و رفع نیازهای ارزی واحدهای صنعتی و واریز به سامانه 

نیما و ذخایر بانک مرکزی، نقش خیلی خوبی را داشته است.

وزیر نفت با اشاره به اینکه هیچ فرماندهی در شرایط جنگ 
اقتصادی برنامه های خود را علنــی نمی کند، افزود: به لطف 
پروردگار با همت همکاران در حوزه صنعت نفت و گاز کشور 
و با حمایت های دولت به ویژه رئیس جمهوری و دیگر سران 
قوا، رقم های خیلی خوبی در صادرات و وصول مطالبات اتفاق 
افتاده که توان و قدرت چانه زنی دوستانمان را در وین افزایش 

داده است.
اوجی با بیان اینکه کارزار فشار حداکثری آمریکا علیه ایران 
شکست خورده است، گفت: در حوزه نفت و گاز برنامه های بسیار 

خوبی در دست اقدام داریم.
 تأمین حدود ۷۰ درصد تجهیزات این صنعت

 در داخل
وی با بیان اینکه ظرفیت تولیــد روزانه گاز غنی حدود یک 
میلیارد مترمکعب است، افزود: روزانه ۸۴۰ میلیون مترمکعب 
گاز خروجی پالایشگاه هاست و ظرفیت تولید نفت هم حدود 
۴میلیون بشکه و ظرفیت فروش نفت هم ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 

بشکه در روز است.
وزیر نفت با بیان اینکه توســعه میدان های نفتی در خشکی 
و دریا و در بخش پایین دست پالایشگاه ها و پتروشیمی ها از 
ســوی نیروهای متخصص داخلی این صنعت در حال انجام 
است، تصریح کرد: بیش از ۶۵ تا ۷۰ درصد نیازهای صنعتمان 
در تجهیزات و ادوات مورد نیاز این صنعت به کوشش فعالان 

این حوزه و صنعتگران و سازندگان داخلی در حال تأمین است.
عزم دولت سیزدهم برای استفاده از توان 

سازندگان داخلی
اوجی با بیان اینکه با بســیاری از شرکت های دانش بنیان و 
سازندگان توانمند داخلی تجهیزات کلیدی این صنعت قرارداد 
امضا کردیم، افزود: عزم این دولت و وزارت نفت این است که 
در پایان این چهار سال، حداکثر کالاهای مورد نیاز این صنعت 

در داخل تأمین شود.
وزیر نفت گفت: با جهاد دانشگاهی در برنامه سه ماهه فشرده 
نیازهایی که در بخش بالا و پایین دست در حوزه صنعت نفت و 

گاز داشتیم ۶ تا ۷ قرارداد را امضا کردیم.
وی با اشــاره به اینکه در بحث شرکت های دانش بنیان هم 
حدود یک هفته تا ۱۰ روز است که فراخوان دادیم و نیازهایمان را 
در حوزه صنعت نفت و گاز مطرح کردیم، افزود: در حوزه چاه های 
کم بازده بالغ بر ۶ تا ۷ هزار حلقه چاه نفتی و گازی داریم که به 

مرور زمان افت فشار و افت تولید پیدا کردند.
وزیر نفت با بیان اینکه ۷۴۰ تا ۷۵۰ چاه را شناسایی کردیم و 
فراخوان دادیم و شرکت های دانش بنیان حاضرند با روش های 
روز دنیــا در این چاه ها افزایش تولید دهند، تصریح کرد: اگر با 
روش های فناورانه و دانش بنیان، افزایش تولید در چاه اتفاق بیفتد 
در قرارداد جدید، این شرکت های دانش بنیان طی سه تا پنج سال 
سهم خواهند داشت.اوجی که در بحث بهینه سازی مشعل های 
گازسوز و ساخت کالا فراخوان دادیم و استقبال خوبی شد، گفت: 
بر اســاس تبصره ۱۸ قانون بودجه سال ۱۴۰۰ حدود ۱۲ هزار 

میلیارد تومان وام کم بهره خواهیم داد.
وی با اشاره به اینکه بسیاری از روش های تولید نفت و گاز ما 
به روش سنتی ۳۰ یا ۴۰ سال پیش در حال انجام است، افزود: 

با اجرای این برنامه ها در صنعت نفت تحول اتفاق خواهد افتاد.
امضای قرارداد برای احداث پتروپالایشگاه

وزیر نفت با بیان این که پتروپالایشگاه ها برای جلوگیری از خام 
فروشی است، اضافه کرد: اگر می توانستیم همه تولید نفتمان را 
در پالایشگاه ها فرآورش کنیم به راحتی همه فرآورده های خود را 

می توانستیم صادر کنیم.
اوجی با اشاره به این که متأسفانه این اتفاق در سال گذشته در 
کشور نیفتاد و به ظرفیت پالایشی نفت کشور اضافه نشد گفت: 
در دو تا سه سال آینده با توجه به این روند مصرف بنزین و نفت 

گاز در کشور جزو کشورهای وارد کننده فراورده های نفت گاز و 
بنزین خواهیم شد.

وی افزود: بحث قانون پتروپالایشــگاه ها و استفاده از تنفس 
خوراک به طور جد در دولت ســیزدهم در وزارت نفت پیگیری 
شد و حدود یک میلیون و ۴۶۰ هزار بشکه در روز، قرارداد امضا 

شده است.
وزیر نفت با بیان اینکه هشــت قرارداد در حوزه نفت خام و 
چهار قرارداد در استفاده از خوراک میعانات گازی با پیمانکاران 
بزرگ بسته شده است، گفت: آیین نامه اصلاحی این قانون هم 

در دولت مصوب شد که کمک بزرگی به سرمایه گذار می کند.
اوجی در حال رفع چالش ســرمایه گذاران هستیم و دغدغه 
صندوق توسعه ملی را هم برطرف کردیم، گفت: برنامه ریزی 
کردیم تا ســرمایه گــذاران بزرگ را کنسرســیوم کنیم، در 
پتروپالایش برای هر ۱۰۰ هزار بشکه به دو و نیم تا سه میلیارد 

دلار سرمایه گذاری نیاز است.
وی افزود: در لایحه ای که به مجلس تقدیم کردیم، ساخت 
پتروپالایش با ظرفیت پالایش روزانه ۳۰۰ هزار بشکه  را وزارت 

نفت تقبل کرد تا برای دیگر سرمایه گذاران؛ قوت قلب باشد.
وزیر نفت با بیان اینکه پیش بینی می کنم در یک تا دو سال 
آینده حدود ۲۰۰ هزار بشکه در روز به مرحله بهره برداری برسد، 
اضافه کرد: ان شــاءالله در مدت ۴ تا ۶ سال آینده ظرفیت یک 
میلیون و ۴۶۰ هزار بشکه ای را که قرارداد بسته ایم و استفاده از 
روش تنفس خوراک است به بهره برداری برسد و در چند سال 

آینده به ظرفیت مناسبی برسیم.
اوجی گفت: دولت در قالب یک لایحه، پتروپالایشگاهی با 
ظرفیت ۳۰۰ هزار بشــکه ای را به نام سردار شهید حاج قاسم 
سلیمانی به مجلس ارائه می کند که امیدواریم با تأیید نمایندگان، 
اتفاق خوبی رقم بخورد و سرمایه گذار خصوصی هم ببیند که 

دولت در این باره عزم جدی دارد.
قدردانی از کارکنان نفت

وی در بخش دیگری از ســخنان خود با تشــکر از زحمات 
کارکنان شــرکت های زیرمجموعه وزارت نفت افزود: آن ها 
پای کار بودند و مشکلات مختلف از جمله مشکلاتی را که در 
موضوع کارت سوخت پیش آمد رفع کردند آنها سربازان جهاد 

اقتصادی و در خط مقدم جنگ اقتصادی هستند.
وزیر نفت درباره ساماندهی نیروهای انسانی وزارت نفت گفت: 
در این زمینه در ۵ تا ۶ ماه گذشته اقدام های خوبی انجام شده 
است و رقم حقوق و وضع معیشت نیروهای قرارداد مدت موقت 
که بیش از ۳۲ تا ۳۳ هزار نفر بودند بهبود یافت و تقریباً به قرارداد 
مدت معین نزدیک شده اند و در حال ارزیابی تبدیل آنان به قرارداد 

مدت معین هستیم.
اوجــی با بیان اینکه بیش از ۲۶ تا ۲۷ هزار نیروی ایثارگر در 
حوزه های وزارت نفت است و همه این عزیزان استخدام رسمی 
می شوند، افزود: به دانشگاه رفته ها هم فرصت دیگری دادیم که 
آزمون برگزار شود و بقیه نیروها را هم برنام  ریزی خواهیم کرد 
تا جذب صنعت نفت شوند.وی در پاسخ به پرسشی درباره نحوه 
انتصابات در حوزه وزارت نفت و حواشی آن و همچنین درباره 
پاسخ به نامه سازمان بازرسی کل کشور در این زمینه گفت: پاسخ 
این نامه را دادیم و مستنداتی که مدنظر بود ارائه شد و باز هم اگر 

ابهامی داشته باشند برطرف می کنیم.
امضای تفاهم نامه با روسیه

وزیر نفت درباره سفر به روسیه و اینکه آیا قرارداد یا تفاهم نامه ای 
امضا شــده است یا خیر؟ گفت: بله در این حوزه از گذشته هم 
نقشه راه خوبی را با طرف روسیه داشتیم و بنده به عنوان رئیس 
کمیسیون اقتصادی و وزیر انرژی روسیه نقشه راه جامعی را در 
حوزه صنعت نفت و گاز در همه بخش های بالا و پایین دستی 
مورد نیاز ما و بحث سرمایه گذاری و انتقال فناوری ترسیم کردیم.

اوجی افزود: بحث ساخت داخل را هم داشتیم و با طرف روسی 
تفاهم  بسیار خوبی انجام شد که ان شاء الله به وقتش به ملت عزیز 
عرض خواهیم کرد.وی ادامه داد: در بحث توسعه میدان ها هم 
اتفاق ها خیلی خوبی رقم خورد و با شرکت توانمند روس در بحث 
انتقال فناوری و افزایش برداشت و ساخت بعضی از قطعات مورد 
نیاز صنعت نفت تفاهم نامه داشتیم که ان شاء الله در دو تا سه ماه 

آینده همه این ها به قرارداد منجر می شود.
وزیر نفت افزود: این برنامه را با شرکت های چینی هم در قالب 
توافقنامه ۲۵ ساله داریم و روسیه هم ظرفیت خیلی خوبی در 
حــوزه ذخایر نفت و گاز دارد و ما هــم این ظرفیت را داریم و 

صادرات و انتقال دانش در دو طرف اتفاق خواهد افتاد.
فرصت خوبی برای برداشتن تحریم هاست

اوجی با اشــاره به افزایش قیمــت گاز در اروپا گفت: پس از 
نشست وزارتی اوپک پلاس عرض کردم فرصت خوبی است 
اگــر تحریم های ظالمانه را در حوزه صنعت نفت و گاز بردارند 
می توانیم بیشتر وارد عرضه انرژی و فرآورده ها و میعانات گازی 
شویم و این به مصرف کننده های بزرگ انرژی در جهان کمک 
می کند تا ببینند با آمدن ایران به عرضه انرژی و برداشته شدن 
تحریم ها کمک بزرگی به همان کشــورها خواهد بود.وی در 
پاسخ به این پرسش که آیا قیمت نفت به ۱۰۰ دلار می رسد؟ 

گفت: پیش بینی ها روند رو به جلو و به همین سمت است.

وزیر نفت مطرح کرد؛

شکست کارزار فشار حداکثری آمریکا علیه ایران
اخبار کوتاه 

عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه میزان بهره مندی واقعی به 
نسبت هزینه های خانوار در سوخت در دهک دهم )ثروتمند( در مقایسه 
با دهک نخست )پایین( ۳۳ برابر است، گفت: تغییر در شیوه پراخت 

یارانه بنزین باید با رعایت ملاحظات اجتماعی و اقتصادی انجام شود.
مالک شریعتی با اشــاره به اینکه بنزین کالای حساسی برای عموم مردم به شمار 
می رود، افزود: بنزین همواره در ویترین یارانه ها است و به صورت مستقیم و غیرمستقیم 
بر زندگی مردم اثر می گذارد.وی با تاکید بر اینکه بنزین کالای عمومی است، ادامه داد: 
دلیل اینکه دشمن به تازگی به سیستم هوشمند سوخت حمله کرد به این دلیل بود که 
این کالا برای همه مردم اهمیت دارد.شریعتی تاکید کرد: نکته دوم اینکه در مجموع 
کالاهایی که برای خانوار مهم است به طور عمده حوزه انرژی در اولویت قرار دارد که 
شامل گاز، برق و سوخت می شود.  وی با بیان اینکه نظام یارانه ای ما ناعادلانه است، 
گفت: در پژوهشــی که در سال های گذشته برای خانوارها در حوزه انرژی انجام شده، 
میزان بهره مندی خانوارها از حامل های انرژی و یارانه به دهک های مختلف مورد بررسی 
قرار گرفت که بر اساس آن تقریبا دهک اول که کم درآمدترین دهک است به نسبت 
دهک دهم ۱۱ برابر کمتر از یارانه انرژی بهره مند بوده است.  عضو کمیسیون انرژی 
مجلس شورای اسلامی افزود: این در حالی است که میزان سهم حامل های انرژی در 
سبد هزینه خانوارها در دهک پایین تر سه برابر دهک بالاتر است. با یک محاسبه نتیجه 
این است که میزان بهره مندی واقعی به نسبت هزینه های خانوار در سوخت در دهک 
اول در مقایسه با دهک دهم ۳۳ برابر کمتر است و این شکاف عجیب طبقاتی است 
که هر روز بیشتر می شود.به گفته شریعتی، بر اساس نظام عادلانه، باید دهک پایین تر 
بیشتر یارانه بگیرد اما به دلیل نظام توزیع یارانه این هرم وارونه است. از آنجا که نوک 
هرم روی زمین است، این ناپایداری هرم را نشان می دهد و تبعات اجتماعی به دنبال 
دارد. از همین رو اگر از روز اول کلا یارانه پرداخت نمی شد و همه چیز به قیمت تمام 

شده بود، وضع بهتر از این بود.
*اصلاح گام به گام پرداخت یارانه ها برای حفظ سرمایه اجتماعی

وی گفت: اما نمی شــود این کار را کرد، بنابراین باید با سیاست های گام به گام و با 
دقت در تبعات اجتماعی و اقتصادی اصلاح در نظام یارانه ای کشور انجام شود. از همین 
رو نباید از کالاهایی مثل بنزین شروع کرد که حساسیت روی آنها زیاد است بلکه باید 
گام های واسطی را برداشت تا اعتماد عمومی و حفظ سرمایه اجتماعی که پشتوانه این 
تغییرات است به کمک بیاید.شریعتی با بیان اینکه مجلس در حوزه گاز و برق از سال 
گذشته ورود کرده است، افزود: حکم بند »ی« تبصره ۸ که برای نظام افزایش پلکانی 
در تعرفه های آب، برق و گاز تصویب شد تا قبض این حامل های انرژی پلکانی محاسبه 

شده و حتی برای کم مصرف ها رایگان باشد که در راستای اصلاح الگوی مصرف انجام 
شد.  وی با اشاره به اینکه این مصوبه امسال نیز برای بودجه سال ۱۴۰۱ تصویب شد، 
ادامه داد: در بحث بنزین هم در مفروضات تبصره ۱۴ بودجه هر ســال دولت میزان 
فروش داخلی و صادرات فرآورده ها را لحاظ می کند و همه در تبصره ۱۴ تجمیع می شود.

این نماینده مجلس تاکید کرد: در بودجه سال آینده، لیتری ۴۳ سنت برای صادرات 
بنزین، گازوئیل، نفت سفید )فرآورده های نفتی( در نظر گرفته شده که با دلار ۲۳ هزار 
تومــان لیتری ۱۰ هزار تومان خواهد بود.وی با بیان اینکه پرداخت یارانه از دو بخش 
فروش داخلی و صادرات فرآورده های نفتی تامین می شود، گفت: این بند بودجه به طور 

مستقیم با زندگی و یارانه مردم در ارتباط است.  
شرایط فعلی در پرداخت یارانه انرژی مطلوب نیست

شریعتی با بیان اینکه شرایط فعلی در پرداخت یارانه انرژی برای ما مطلوب نیست و این 
شرایط باید تغییر کند، افزود: در این مسیر ممکن است تاب آوری اجتماعی وجود نداشته 
باشد و حتما گام های واسطی نیاز است که این اتفاق رقم بخورد. بهترین ایده این است 
که پرمصرف ترها بیشتر هزینه بدهند شبیه کاری که در برق و گاز انجام می شود اما اینکار 

برای بنزین امکان پذیر نیست.
وی تاکید کرد: گام پایین تر این است یارانه مساوی پرداخت شود. باید در نظر بگیریم که 
اگر هر کد ملی باید سهمی داشته باشد چه ملاحظاتی از حرکت از نقطه موجود به نقطه 
مطلوب لازم است.عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه بر اساس ماده ۳۹ قانون 
برنامه ششم دولت مجاز است در ۵ سال قیمت های حامل های انرژی را افزایش دهد، 
ادامه داد: در این ماده از قانون برنامه ششم، تاکید کرده که اینکار با رعایت ملاحظات 
اجتماعی و اقتصادی انجام شود، کاری که در آبان ۹۸ صورت نگرفت.وی گفت: در آبان 
۹۸ نامه ای نوشتیم که اگر مطالعه ای شده و پیوست های اجتماعی، اقتصادی و امنیتی 
منتشر شود که چیزی اعلام نشد، حتی محاسباتی که این عدد چگونه حساب شد نیز 
اعلام نکردند.  وی به طرح جدید دولت برای تغییر در نحوه پرداخت یارانه بنزین اشاره 
کرد و افزود: کمیسیون انرژی جلسه ای که چند هفته گذشته داشت از وزیر نفت دعوت 
شــد تا درباره موضوع توضیح دهد چون قبلا هیچ توضیحی به مجلس نداده بودند و 
نماینده ها تصویری از این طرح نداشتند.شریعتی ادامه داد: جلسه بیشتر به طرح سوال و 
مطرح کردن ابهامات و نگرانی ها پیش رفت و کمیسیون در مقام تصمیم گیری نبود که 
طرح دولت را تایید و یا رد کند. تنها ایده آزمایشی قرار است اجرا شود و هنوز جزئیات 

آن رسما اعلام نشده است.  
وی گفت: تاکید وزیر نفت نیز بیشــتر بر این بود که این طرح در معاونت اقتصادی 
دولت دنبال می شود و وزارت نفت بعد از اینکه ایده مطرح شد به موضوع پیوسته است.

اجرای آزمایشی برای شناسایی مشکلات طرح جدید بنزین
شریعتی با تاکید بر اینکه این یک طرح آزمایشی است، افزود: از همین رو نمی توان 
گفت حتما اجرا خواهد شد. البته باعث خوشحالی و تشکر از دولت است که تصمیم دفعی 

نمی گیرد و بر ین اساس، کار آزمایشی انجام می شود و ایرادات شناسایی خواهد شد. 
وی با اشاره به اینکه چند مولفه وجود دارد که مردم از یک موضوع استقبال کنند، ادامه 
داد: موضوع اول اطلاع رسانی درست و به موقع است. در ماجرا حمله سایبری به سامانه 
هوشمند سوخت انتظار این بود که شورش و بحران ایجاد شود، اما اطلاع رسانی خوب، 
دقیق و به موقع به مردم باعث شد تا مشخص شود این حمله سایبری از خارج از کشور 
بوده و می خواهند مردم را علیه نظام تحریک کنند از همین رو مردم با وجود آنکه در چند 
روز به سختی افتادند و صف های چند برابری ایجاد شد اما آرامش خود را حفظ کردند و 
حتی شایعات گرانی بنزین روی مردم اثر نذاشت.نماینده مجلس شورای اسلامی افزود: 
نکته دوم اینکه اگر طرحی می خواهد استقبال عمومی مردم را به همراه داشته باشد باید 
منفعت عمومی داشته باشد. نمی شود طرحی داشته باشیم نیمی از جامعه را خوشحال 
کرده و درصد بالایی را ناراحت کند زیرا این ایده ای که می خواهد شیرینی به بار بیاورد 

نباید تلخ کامی برای عده زیادی به دنبال داشته باشد.
۶ درصد جمعیت بیش از ۳ خودرو دارند

وی با اشــاره به اینکه ایده ای که مطرح است این است که کلا سهمیه خودروهای 
شــخصی را حذف کرده و به هر کد ملی ســهمیه اختصاص دهیم، گفت: نیمی از 
خانوارهای کشور خودرو ندارند که می خواهیم به اینها منفعتی برسانیم بنابراین از این 
تصمیم راضی خواهند بود زیرا تا کنون هیچ یارانه بنزینی دریافت نمی کردند حالا از این 
یارانه بهره می برند.وی ادامه داد: با این حال نیمی دیگر از مردم که خودرو دارند لزوما 

جزو مرفهین جامعه نیستند که این موضوع با آمار قابل بررسی است.
عضو کمیسیون انرژی مجلس، با بیان اینکه ۶ درصد جمعیت ۳ و بیشتر خودرو دارند، 
گفت: تعداد ۲ خودرویی ها ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار نفر است که لزوما افراد مرفهی نیستند. 
تعداد تک خودرویی ها نیز ۱۴ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر اســت این در خانوار آمار تغییر 
می کند.وی افزود: از دهک یک تا دهک ۷ که متوســط به پایین هستند ۲.۶ میلیون 
نفر تا دو خودرو در خانوار دارند. این افراد تا کنون به ازای هر خودرو ۶۰ لیتر ســهمیه 

بنزین یارانه ای دریافت می کردند اما تصمیم می گیریم به هر فرد ۱۵ لیتر بنزین بدهیم.
به گفته شریعتی، بر اساس تقسیم بندی خانوارها اگر سهمیه را ۱۵ لیتر برای هر فرد در 
نظر بگیریم خانوارهای ۴ نفره با یک خودرو نقطه خنثی خواهد بود، اما اگر ۲۰ لیتر به هر 
کد ملی اختصاص پیدا کند، خانوارهای ۳ نفره با یک خودرو نقطه خنثی هستند، بنابراین 
خانوارهای کوچکتر با یک خودرو در این طرح احساس ضرر می کنند و عملا هزینه 

بنزین در مجموعه سبد خانوار بدون افزایش قیمت بنزین بیشتر خواهد شد.
وی ادامــه داد: در مجموع تک خودرویی خانوارهای تک نفره، دو نفره و ۳ نفره ۱۱ 
میلیون نفر هستند که با اجرای این طرح متضرر می شوند.این نماینده مجلس تاکید کرد: 
اگر ۲ خودرویی ها را در نظر بگیریم بر اساس تعداد خانوار اگر سهمیه ۱۵ لیتر در نظر 
گرفته شود، ۸ میلیون نفر بین ۱۵ لیتر تا ۱۰۵ لیتر متضرر می شوند.شریعتی ادامه داد: یک 
طرحی می خواهد اجرا شود این افرادی که متضرر می شوند در مقابل طرح می ایستند و 
این ظرفیت وجود دارد که اصل این ایده که می خواهد نظام یارانه را عادلانه تر کند را زیر 
سوال ببرند و برای همیشه منتفی شود.وی گفت: در مقابل می توان این ایده را طرحی 
بدانیم که دولت اعطای سهمیه بنزین به خانوارهای فاقد خودرو را در دستور کار قرار 
دهد و بر اساس آن هر خانوار تا ۲ خودرو همچنان سهمیه بنزین خود را دریافت کند و 
اگر خانواری فاقد خودرو است، به ازای هر نفر از اعضای خانواده ۱۵ لیتر بنزین بگیرد 

که قابل مبادله در بازار است.  
شریعتی تاکید کرد: اگر بازار مبادله را از این طرح کنار بگذاریم کل ایده قابلیت اجرا ندارد 

زیرا عملا آن را به یارانه جدید تبدیل می کنیم.
دو سناریوی دولت برای تغییر پرداخت یارانه بنزین

وی سناریوی دولت در اجرای این طرح را ۲ سناریو دانست و افزود: سناریوی اول این 
است که سهمیه خودروهای شخصی را حذف کرده و به هر کد ملی ۱۵ یا ۲۰ لیتر بنزین 
یارانه   ای اختصاص دهد. در حالت ۱۵ لیتر بار مالی برای دولت ندارد ولی نزدیک به ۲۰ 
میلیون نفر خانوارهای دارای یک و یا دو خودرو متضرر می شوند، در حالت۲۰ لیتر ۷ هزار 

میلیارد تومان هزینه دارد و ۱۱ میلیون نفر متضرر می شوند.
عضو کمیسیون انرژی مجلس ادامه داد: سناریوی دوم این است که به هر خانوار ۶۰ 
لیتر بنزین یارانه ای اختصاص دهیم  که در اینجا هم بین ۲.۶ تا ۷ میلیون نفر متضرر 
خواهند بود و در این سناریو ۷ هزار میلیارد تومان عدم النفع برای دولت دارد، زیرا باید 

بنزین یارانه ای بیشتری توزیع کند که از سهمیه ۳ هزار تومانی پرداخت می شود.
وی تاکید کرد: در مقابل، ایده بنده این است که سقف سهمیه به هر فرد در خانوارهای 
بدون خودرو ۱۵ لیتر در نظر گرفته شــود و ســهمیه خودروها در خانوارها تا ۲ خودرو 
حفظ شود که تقریبا ۱۰ هزار میلیاد تومان بار مالی برای دولت دارد.  با حذف سهمیه 

خودروهای سوم و بیشتر، این بار مالی تا ۸ هزار میلیارد تومان کاهش می یابد.
به گفته شــریعتی، با ۸ هزار میلیارد تومان هزینه سالانه معادل طرح ۲۰ لیتر به هر 
کد ملی، هیچ متضرری وجود نخواهد داشت، اما اختصاص سهمیه ۱۵ لیتر به هر فرد 
و حذف ســهمیه خودروها، بین ۲.۵ تا ۷ میلیون متضرر دارد که قابلیت دارند مقابله 

اجتماعی ایجاد کنند.

ثروتمندان۳۳برابردهکاول،یارانهسوختمیگیرند
عضوکمیسیونانرژیمجلس:
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